

## REZÜMÉK

0480

**BÓDINÉ Belznai Kinga**ORCID : <https://orcid.org/0000-0003-3420-2260>**„Többet ésszel mint kézzel.” O’sváth Pál a Sárrét csendbiztos.**

(15-30.p.)

DOI : 10.31627/RTF.XXVIII.2018.55N.15-30P

A százezer lakosú, hat mezővárossal, 42 községgel és 57 pusztával bíró Sárrét közbiztonságának fenntartására egy csendbiztos és tizenkét pandúrt alkalmaztak a XIX. század második felében. A 110 évvel ezelőtt elhunyt OSVÁTH Pál jegyzői állásáról lemondva 1859-től látta el a csendbiztos feladatokat huszonöt éven át. Jó emberismeretével, váratlan megoldásaival sikerült elérnie, hogy az egyébként népszerűtlen tisztséget elfogadhatóvá tegye, munkásságát még „a fegyelmezetlen, féktelen” sárrétiak is elismerték. Ötvenhét évet töltött közszolgálatban tanítóként, jegyzőként, csendbiztosként, majd postamesterként. Munkássága honismereti, helytörténeti kutatóként is jelentős.

*Kulcsszavak*

Sárrét ; O’SVÁTH Pál ; közbiztonság ; csendbiztos ; Bihar vármegye

0481

**LÓRINCZI Dénes**ORCID : <https://orcid.org/0000-0001-7503-8271>**Az Ojtozi szoros 1886-ban**

(31-38.p.)

DOI : 10.31627/RTF.XXVIII.2018.55N.31-38P

A székelyek történelme, valamint a rendvédelmi szervek múltjának vizsgálása eltérő érdeklődéssel van jelen a köztudatban. Míg az első széles körben nagy népszerűségnek örvend és számos kisebb-nagyobb mű dolgozza fel a Székelyföld elmúlt évszázadait, addig magát a térséget is behálózó rendvédelmi szervek múltja jóval kisebb közönséghez ér el. A székelyföldi közigazgatást is elősegítő rendvédelmi szervek közül a XIX. században aranykorát élő Magyar Királyi Csendőrség különös szereppel bírt. A következőkben az ojtozi határátkelő működésén keresztül szeretnék betekintést nyújtani a periférián élő magyar tömb élethelyzetébe, amelyet a dualizmus okozta gazdasági változások eredményeztek, figyelembe véve a helyi társadalom gazdasági problémáit, illetve a csendőrség számára kijelölt feladatokat, amelyeket az Osztrák-Magyar Monarchia és a Románia között 1886-tól bekövetkező vámháború idézett elő, kitérve 1886-os kivándorlási hullámra a Soósmezőn található határátkelő esetében.

*Kulcsszavak:*

gazdasági válság ; székely társadalom ; közbiztonság ; határsértés ; sósmezői csendőr őrs

0482

**OLASZ Lajos**ORCID : <https://orcid.org/0000-0002-4463-3251>**Az ejtőernyős elhárítás megszervezése Magyarország hadba lépését követően 1941-1942.**

(39-56.p.)

DOI : 10.31627/RTF.XXVIII.2018.55N.39-56P

1941. VI. és 1942. I. között szovjet ejtőernyős csoportokat dobtak le Kárpátaljára és Észak-Erdélyre. Ezeket a rendvédelem és az újonnan megszervezett ejtőernyős elhárító szolgálat gyorsan felszámolta. Az akciók sikertelensége és a front eltávolodása miatt újabb csoportok bevetésére 1943 nyaratól került sor. 1944. V. és VIII. között mintegy 25 szovjet ejtőernyős csoportot vetettek be. Bár a honvédség egységei is fokozottabb szerepet vállaltak az ellenséges ejtőernyősök elleni harcban, az továbbra is alapvetően a rendvédelmi szervekre, mindenekelőtt a csendőrségre hárult.

1944-ben nagyobb létszámú csoportokat dobtak le, amelyek sikeres megkapaszkodás esetén további erősítést kaptak. Megnőtt a partizánok tűzereje. Nagyobb hangsúlyt kapott a helyi lakosság körében folytatott agitáció, toborzás, és a felderítés. A kellő erő biztosítása érdekében a központi csendőr zászlóaljok, tanosztályok egy-egy fegyverzetileg megerősített részlegét kihelyezték a veszélyeztetett körzetekbe. A rendvédelmi szervek felszámolták vagy kiszorították az ország területére érkező csoportok többségét, ennek során azonban érzékeny veszteségeket szenvedtek el.

*Kulcsszavak:*

rendvédelem ; ejtőernyős csoportok ; közbiztonság ; határsértés ; Magyarország 1941-1942

0483

PARÁDI Ákos

ORCID: <https://orcid.org/0000-0002-1873-0605>**A Guardia Civil a XX. század első évtizedeiben.**

(57-66.p.)

DOI : 10.31627/RTF.XXVIII.2018.55N.57-66P

A Spanyol Nemzeti Csendőrséget a napóleoni császárság időszakában állították fel. Azóta napjainkig kiváló eredményekkel tevékenykedik az Ibériai-félsziget vidéki területein. A XX. század első évtizedeiben — csakúgy, mint az azt megelőző, illetve az azt követő évtizedekben — a Magyar Királyi Csendőrséggel sok hasonlóságot mutatott a szervezet. A Spanyol Nemzeti Csendőrség is katonailag szervezett fegyveres őrtisztület volt. A vizsgált időszakban a testület hatásköre felölelte a Kárpát-medence-i fogalmaink szerinti mezőőri tevékenységet is. A testület szolgálati tevékenységét segítette a magyar közhatósági jogú személyekhez hasonló jogállású szervezet, amelynek a személyi állományát a földbirtokosok fizették.

*Kulcsszavak:*

spanyol Nemzeti Csendőrség , szervezeti felépítés , szolgáltatfajták , működési terület ; humán viszonyok

0484

PARÁDI József

ORCID: <https://orcid.org/0000-0003-3368-2944>**A polgári magyar állam határőrizete.**

(67-86.p.)

DOI : 10.31627/RTF.XXVIII.2018.55N.67-86P

A magyar határőrizetnek a kiegyezéstől a II. világháborúig terjedő időszaka során fontos változások történtek e szakterületen. Ebben az időben került át a határőrizet a haderőtől a rendvédelemhez, majd — a külső körülmények megváltozása nyomán vissza a hadsereghez. A vizsgált időszakban a magyar határőrizetet — annak ellenére, hogy a vezető szerepet mindig egy olyan testület játszotta, amelynek az alapfeladatát jelentette a határok őrzése és védelme — az jellemezte, hogy több szervezet részvételével komplex módon valósult meg a határőrizet mindhárom alapeleme, azaz a határvonal őrzése, a határforgalom ellenőrzése és a határrend betartatása.

*Kulcsszavak :*

magyar rendvédelem-történet , a polgári magyar állam határőrizete , a határvonal őrzése , a határforgalom ellenőrzése , a határrend betartatása

0485

SZABÓ Szilárd

ORCID: <https://orcid.org/0000-0003-0665-2424>**Az osztrák-magyar katonai hírszerzés szervezeti és hatásköri változásai az I. világháború idején.**

(87-94.p.)

DOI : 10.31627/RTF.XXVIII.2018.55N.87-94P

Az osztrák-magyar katonai hírszerző szolgálat fejlődése — a vezérkari főnöknek alárendelt Nyilvántartó Iroda által létrehozott alapokra támaszkodva — az I. világháború idejére esett. Ezen időszak alatt vált az Osztrák-Magyar Monarchia hírszerző szolgálat professzionális hírszerző és elhárító szervezetté. A Nyilvántartó Iroda (Evidenzbureau) a háború kitörésekor betago-  
lódott a Haderő-főparancsnokság (Armeoberkommando) szervezetébe, mint annak hírszerző részlege (Nachrichtenabteilung). Ez a szervezet képezte az I. világháború alatt a dualista államalakulat teljes katonai hírszerzés és elhárítás központját. Elsősorban a rejtjel-fejtő-részleg(ek) épültek ki, ugyanakkor a hírszerző-elhárító és az elemző-kiértékelő funkció szervezetileg nem vált külön, ellentétben például a német katonai hírszerző szolgálat (Nachrichtenbureau) gyakorlatával.

*Kulcsszavak :*

Osztrák-Magyar Monarchia ; I. világháború ; hírszerző szolgálat ; Nyilvántartó Iroda ; haderő-főparancsnokság

0486

VINCZE Gábor

(ORCID) <https://orcid.org/0000-0003-1421-7457>**Kötelességteljesítésért életfogytiglan.**

DOI : 10.31627/RTF.XXVIII.2018.55N.95-118P

A II. világháború után a Szovjetunió hadseregével érkező Kommunista Magyarországi Pártjának vezéralakja ROSENFELD (RÁKOSI) Mátyás pártja és a magyar baloldal számára úgynevezett „szalámi taktikát” hirdetett meg. Ennek az volt a lényege, hogy — a meglehetősen csekély erőt felmutató baloldal a szovjet haderő védőszárnyai alatt — a polgári erőknek mindig csupán egy szeletét támadja, melynek a fölmozsolása után kerülhet sor a következő szelet elleni támadásra. E „szalámi taktika” első célpontjai között szerepelt a Magyar Királyi Csendőrség, mint a polgári magyar állam egyik legszilárdabb támasza. A magyar kommunisták a csendőrséget alkalmatlannak találták arra, hogy a célul kitűzött proletárdiktatúra államának rendfenntartó struktúrájába integrálják. Ebből fakadóan a Magyar Királyi Csendőrség személyi állományát drasztikus módszerekkel üldözték, többnyire valótlanságokon nyugvó koncepciós perek keretében szigetelték el a társadalomtól.

*Kulcsszavak :*

népbíróság ; csendőrség ; Kommunista Magyarországi Pártja ; koncepciós per ; kommunista hatalomátvétel

## RESÜMEE

0480

**Kinga Beliznai BÓDINÉ**ORCID : <https://orcid.org/0000-0003-3420-2260>**„Mehr mit dem Kopf als mit der Hand.” Pál Osváth, Polizeikommissär von Sárret.**

(15-30.p.)

DOI : 10.31627/RTF.XXVIII.2018.55N.15-30P

Zur Aufrechterhaltung der öffentlichen Sicherheit von Sárret, das 100 000 Einwohner zählte, über 6 Bezirke, 42 Gemeinden und 57 Einödhöfe verfügte, wurden in der zweiten Hälfte des 19. Jahrhunderts ein Polizeikommissär und 12 Panduren eingesetzt. Vor 110 Jahren starb Pál OSVÁTH, der sein Amt als Notar niederlegend von 1859 an 25 Jahre lang die Aufgaben des Polizeikommissärs versah. Dank seiner guten Menschenkenntnis, seiner überraschenden Problemlösungen war es ihm gelungen, dass dieses übrigens unbeliebte Amt akzeptiert wurde, seine Tätigkeit sogar von den „undisziplinierten, zügellosen“ Sárretern anerkannt wurde. 57 Jahre war er im öffentlichen Dienst als Lehrer, Notar, Polizeikommissär und später als Postmeister tätig. Bedeutungsvoll ist auch seine Tätigkeit als Heimat- und Heimatkundeforscher.

*Schlüsselwörter:*

Sárret ; OSVÁTH Pál ; öffentliche Sicherheit ; Polizeikommissär ; Komitat Bihar

0481

**Dénes LÓRINCZI**ORCID : <https://orcid.org/0000-0001-7503-8271>**Der Pass von Ojtoz im Jahre 1886.**

(31-38.p.)

DOI : 10.31627/RTF.XXVIII.2018.55N.31-38P

Die Szekler Geschichte und die Erforschung der Vergangenheit der Ordnungsschutzorgane wird derzeit mit unterschiedlichem Interesse betrachtet. Während ersterem in breitem Kreise große Popularität zukommt, in zahlreichen größeren und kleineren Werken vergangene Jahrhunderte des Szeklerlandes behandelt werden, erreicht die Vergangenheit der Ordnungsschutzorgane dieses Gebiets eine weitaus geringere Öffentlichkeit. Unter den die öffentliche Verwaltung des Szeklerlandes unterstützenden Ordnungsschutzorganen kam der im 19. Jahrhundert ihr goldenes Zeitalter erlebenden Ungarischen Königlichen Gendarmerie eine besondere Rolle zu. Im Folgenden möchte ich anhand der Grenzüberschreitung in Ojtoz einen Einblick in die Lebenssituation des an der Peripherie lebenden ungarischen Blocks gewähren, die das Ergebnis der durch den Dualismus entstandenen wirtschaftlichen Veränderungen war. Dabei werden die wirtschaftlichen Probleme der lokalen Gesellschaft berücksichtigt, bzw. die für die Gendarmerie bestimmten Aufgaben, die durch den Zollkrieg zwischen der Österreichisch-Ungarischen Monarchie und Rumänien ab 1886 hervorgerufen worden waren, sowie auch auf die Einwanderungswelle von 1886 im Fall des Grenzübergangs von Soósmező eingegangen.

*Schlüsselwörter:*Wirtschaftskrise ; Szekler Gesellschaft ; öffentliche Sicherheit ;  
Grenzverletzung ; Gendarmerieposten von Sósmező

0482

**Lajos OLASZ**

ORCID : 0000-0002-4463-3251

ORCID : <https://orcid.org/0000-0002-4463-3251>**Die Organisierung der Abwehr mit Fallschirmspringern nach dem Kriegseintritt Ungarns  
1941-1942.**

(39-56.p.)

DOI : 10.31627/RTF.XXVIII.2018.55N.39-56P

Zwischen Juni 1941 und Januar 1942 landeten in Transkarpatien und Nordsiebenbürgen sowjetische Fallschirmspringertruppen. Diese wurden vom Ordnungsschutz und dem neu organisierten Fallschirmspringerabwehrdienst schnell beseitigt. Infolge der misslungenen Aktionen und der sich entfernenden Front wurden ab Sommer 1943 weitere Truppen eingesetzt. Zwischen Mai 1944 und August 1945 kam es zum Absprung von insgesamt 25 sowjetischen Fallschirmspringertruppen. Obwohl auch die Einheiten der Honvéd eine immer wichtigere Rolle im Kampf gegen die feindlichen Fallschirmspringer spielten, oblag dieser aber weiterhin im Grunde genommen den Ordnungsschutzorganisationen, vor allem aber der Gendarmerie.

1944 wurden größere Truppen abgesetzt, die bei Erfolg Verstärkung erhielten. Die Feuerkraft der Partisanen nahm zu. Agitation, Rekrutierung und Aufklärung verstärkten sich im Kreise der örtlichen Bevölkerung. Im Interesse der Sicherung der entsprechenden Kräfte kommandierten die zentralen Gendarmerie-Bataillons und Ausbildungsklassen je eine waffenmäßig verstärkte Abteilung in die gefährdeten Abschnitte ab. Die Ordnungsschutzorgane beseitigten oder drängten die Mehrzahl der in das Territorium des Landes eingedrungenen Truppen zurück, erlitten jedoch dabei große Verluste.

*Schlüsselwörter:*Ordnungsschutz ; Fallschirmspringertruppen ; öffentliche Sicherheit ;  
Grenzverletzung ; Ungarn 1941-1942

0483

Ákos PARÁDI

ORCID: <https://orcid.org/0000-0002-1873-0605>**Die Guardia Civil in den ersten Jahrzehnten des 20. Jahrhunderts.**

(57-66.p.)

DOI : 10.31627/RTF.XXVIII.2018.55N.57-66P

Die Spanische Nationale Gendarmerie wurde zur Zeit des Napoleonischen Kaiserreichs gegründet. Seitdem wirkt sie mit hervorragenden Ergebnissen in den Provinzen der iberischen Halbinsel. In den ersten Jahrzehnten des 20. Jahrhunderts, genauso wie in den Jahrzehnten davor und danach wies die Organisation viele Ähnlichkeiten mit der Ungarischen Königlichen Gendarmerie auf. Die Spanische Nationale Gendarmerie war ebenfalls eine militärisch bewaffnete Wachkörperschaft. Im untersuchten Zeitraum umfasste die Befugnis der Körperschaft auch die im Karpatenbecken unter dem Begriff Feldbewachung gebräuchliche Tätigkeit. Den Dienst der Körperschaft unterstützte ähnlich wie die ungarischen Behördenangestellten eine Organisation mit ähnlichem Status, deren Personenstand von den Grundbesitzern bezahlt wurde.

*Schlüsselwörter:*

Spanische Nationale Gendarmerie , Aufbau der Organisation , Dienstarten ,  
Einsatzgebiet ; menschliche Beziehungen

0484

József PARÁDI

ORCID: 0000-0003-3368-2944

ORCID: <https://orcid.org/0000-0003-3368-2944>**Die Grenzwache des bürgerlichen ungarischen Staates.**

(67-86.p.)

DOI : 10.31627/RTF.XXVIII.2018.55N.67-86P

In der Zeit vom Ausgleich bis zum Zweiten Weltkrieg gab es viele Veränderungen bei der ungarischen Grenzwache auf ihrem Fachgebiet. In diesem Zeitabschnitt gelangte die Grenzwache von den Streitkräften zum Ordnungsschutz, später infolge der Veränderung äußerer Umstände wieder zum Militär. Im untersuchten Zeitraum war für die ungarische Grenzwache, trotz dessen, dass die Führungsrolle immer eine Organisation spielte, deren grundlegende Aufgabe die Bewachung und der Schutz der ungarischen Grenzen bedeutete, typisch, dass die drei Grundelemente der Grenzwache, d. h. die Bewachung der Grenzlinien, die Kontrolle des Grenzverkehrs und die Gewährung der Einhaltung der Grenzordnung, stets unter der Mitwirkung mehrerer Organisationen auf komplexe Weise realisiert wurden.

*Schlüsselwörter:*

Geschichte des ungarischen Ordnungsschutzes , Grenzschutz des bürgerlichen ungarischen Staates ,  
Bewachung der Grenzlinie , Kontrolle des Grenzverkehrs , Gewährung der Einhaltung der Grenzordnung

0485

Szilárd SZABÓ

ORCID: 0000-0003-0665-2424

ORCID: <https://orcid.org/0000-0003-0665-2424>**Die Veränderungen von Struktur und Wirkungsbereich des österreichisch-ungarischen militärischen Nachrichtendienstes während des Ersten Weltkriegs.**

(87-94.p.)

DOI : 10.31627/RTF.XXVIII.2018.55N.87-94P

Die Entwicklung des österreichisch-ungarischen militärischen Nachrichtendienstes – sich stützend auf die geschaffenen Grundlagen des dem Stabschef untergeordneten Evidenzbüros – fiel in die Zeit des Ersten Weltkrieges. In diesem Zeitabschnitt entwickelte sich der Nachrichtendienst der Österreichisch-Ungarischen Monarchie zu einer professionellen Nachrichten- und Abwehrorganisation. Das Nachrichtenbüro (Evidenzbureau) wurde mit dem Ausbruch des Ersten Weltkriegs in die Organisation des Armeekommandos als Nachrichtenabteilung eingegliedert. Diese Organisation stellte während des Ersten Weltkrieges das gesamte Zentrum für militärischen Nachrichten- und Abwehrdienst des dualistischen Staatsgebildes dar. In erster Linie wurden die Decodierungsabteilungen ausgebaut. Organisationsmäßig wurden die Nachrichten-Abwehrfunktionen sowie die Analyse-Auswertungsfunktionen nicht voneinander getrennt, im Gegensatz zur Praxis des deutschen Militärnachrichtendienstes (Nachrichtenbureau).

*Schlüsselwörter:*

Österreichisch-Ungarische Monarchie ; Erster Weltkrieg ; Nachrichtendienst ; Evidenzbüro ;  
Oberkommando der Streitkräfte

0486

Gábor VINCZE

(ORCID) <https://orcid.org/0000-0003-1421-7457>

**Lebenslänglich für Pflichterfüllung.**

(95-118.p.)

DOI : 10.31627/RTF.XXVIII.2018.55N.95-118P

Nach dem Zweiten Weltkrieg verkündete die mit der sowjetischen Armee eintreffende Führungspersönlichkeit der Ungarischen Kommunistischen Partei Mátyás ROSENFELD (RÁKOSI) seiner Partei und der gesamten ungarischen Linken die sogenannte „Salami-Taktik“. Das Wesen bestand darin, dass die ziemlich schwache Kräfte vorweisende Linke, unter dem Schutz der sowjetischen Armee, immer nur eine Scheibe der bürgerlichen Kräfte ins Visier nimmt, und dann nach deren Zerschlagen gegen eine weitere Scheibe einen Angriff vornehmen kann. Zu den ersten Zielpunkten dieser „Salami-Taktik“ zählte die Ungarische Königliche Gendarmerie, als eine der sichersten Stützen des bürgerlichen ungarischen Staates. Die ungarischen Kommunisten hielten die Gendarmerie nicht für geeignet, diese in die Struktur der Aufrechterhaltung der Ordnung im angestrebten Staat der proletarischen Diktatur zu integrieren. Aus diesem Grunde wurde der Personalstand der Ungarischen Königlichen Gendarmerie mit drastischen Mitteln verfolgt, Im Rahmen von vorwiegend auf Unwahrheiten beruhenden Schauprozessen wurde er von der Gesellschaft isoliert.

*Schlüsselwörter:*

Volksgerecht ; Gendarmerie ; Ungarische Kommunistische Partei ;  
Schauprozess ; Kommunistische Machtübernahme

## RESUMES

0480

**Kinga Beliznai BÓDINÉ**ORCID : <https://orcid.org/0000-0003-3420-2260>**Pál O'sváth: The marshal of the Sárret**

(15-30.p.)

DOI : 10.31627/RTF.XXVIII.2018.55N.15-30P

In the latter half of the 19th century, one marshal and twelve pandurs were employed to maintain public safety in the Sárret, a region of Hungary made up of 100 thousand people, six country towns, forty-two townships and fifty-seven farms. Pál O'SVÁTH, who died 110 years ago this year, quit his job as a notary to work as a marshal, a job he did for 25 years, starting in 1859. As a good judge of character with a knack for solving problems unorthodoxly, he garnered respect for his maligned position among the "undisciplined and rambunctious" people of the Sárret. Altogether, O'SVÁTH spent 57 years in public service, as a teacher, notary, marshal and finally postmaster. His work as a local historian / researcher was also significant.

*Key words*

Sárret ; Pál O'SVÁTH ; public safety ; marshal ; Bihar County

0481

**Dénes LÓRINCZI**ORCID : <https://orcid.org/0000-0001-7503-8271>**The Ojtoz Pass in 1886**

(31-38.p.)

DOI : 10.31627/RTF.XXVIII.2018.55N.31-38P

The history of the Szeklers, like the study of the history of law enforcement, has attracted various levels of interest among the public. While the former is wildly popular among many people, with numerous studies examining the past several centuries of Szekler history, the history of their law enforcement is, by contract, of interest to far fewer people. Among the public administrative organizations in the Szekler Land, the Hungarian Royal Gendarmerie, whose golden age occurred in the 19th century, played a key role. By analyzing the work of the Ojtoz border crossing, I wish to provide a look at the living conditions, brought on by economic changes resulting from accession to the Dualist State, of the ethnic Hungarian block residing on the periphery of the country. I have also taken into consideration local economic problems as well as the assigned tasks of the Gendarmerie that were instigated by the 1886 tariff war between the Austro-Hungarian Monarchy and Romania. I also reference the emigration wave undertaken at the Sósmező border crossing in 1886.

*Key words:*

economic crisis ; Szekler society ; public safety ; border violation ; Sósmező gendarme

0482

**Lajos OLASZ**ORCID : <https://orcid.org/0000-0002-4463-3251>**Organizing Paratrooper Countermeasures following Hungary's Entry into War****1941-1942**

(39-56.p.)

DOI : 10.31627/RTF.XXVIII.2018.55N.39-56P

Between June 1941 and January 1942, Soviet paratroopers parachuted into Subcarpathia and Northern Transylvania. These were quickly liquidated by law enforcement and the newly organized anti-paratrooper service. Because of the failure of these actions and the regression of the front, new paratroopers were sent in summer 1943. Between May and August 1944, approximately 25 Soviet paratrooper units were deployed. Although the units of the army played an increasing role in the fight against the paratroopers of the enemy, it was still mainly the responsibility of law enforcement organizations, foremost of the gendarmerie.

In 1944, larger numbers of paratroopers were deployed. If meeting with success, they received additional support. The firepower of the partisans became greater. Among local residents, agitation, recruitment and discovery were more greatly emphasized. In the interests of fielding a sufficiently strong resistance, central command of the gendarmerie placed fully armed sections of battalions and/or classes into vulnerable areas. Although suffering sensitive losses, law enforcement organizations destroyed or forced most of the invading paratroopers to retreat from Hungary.

*Key words:*

Law enforcement ; paratroopers ; public safety ; border violation ; Hungary 1941-1942

0483

Ákos PARÁDI

ORCID: <https://orcid.org/0000-0002-1873-0605>**The Spanish Civil Guard in the Initial Decades of the 20th Century**

(57-66.p.)

DOI : 10.31627/RTF.XXVIII.2018.55N.57-66P

The Spanish National Gendarmerie (SNG) was established during the Napoleonic Empire era. Since then, it has served with outstanding results in the rural territories of the Iberian Peninsula. In the initial decades of the 20th century – just as in both the preceding and subsequent decades – the SNG shared many similar characteristics with the Hungarian Royal Gendarmerie. The SNG, too, was a militarily-organized armed force. During the examined period, the area of responsibility for the organization encompassed what we in the Carpathian Basin refer to as rangership endeavors. The service activities of the SNG were assisted by the Hungarian public authority equivalent of statutory organizations whose personnel were financed by landowners.

*Key words:*

Spanish National Gendarmerie ; organizational structure ; types of service ; operational area ; human relations

0484

József PARÁDI

ORCID: <https://orcid.org/0000-0003-3368-2944>**Border Patrol of Bourgeois Hungary**

(67-86.p.)

DOI : 10.31627/RTF.XXVIII.2018.55N.67-86P

Border patrol in Hungary underwent important changes between the Austro-Hungarian Compromise of 1867 and WWII. During this period the responsibility of patrolling the border was transferred from the military to law enforcement...and then back to the military as external factors changed. During the examined period – despite the fact that the leading role was always played by an organization whose fundamental responsibility was the monitoring and defense of the borders – border patrol was characterized by several organizations participating in a complex manner to ensure that the three pillars of border security were being realized: monitoring the border, security checks of border crossers and compliance of border security regulations.

*Key words:*

history of Hungarian law enforcement ; border security in Bourgeois Hungary ; monitoring the border ; security checks of border crossers ; compliance of border security regulations

0485

Szilárd SZABÓ

ORCID: <https://orcid.org/0000-0003-0665-2424>**Organizational and Functional Changes  
in the Austro-Hungarian Military Intelligence Service during WWI.**

(87-94.p.)

DOI : 10.31627/RTF.XXVIII.2018.55N.87-94P

Improvement of the Austro-Hungarian military intelligence service – supported by a foundation established by the Directorate of Military Intelligence (Evidenzbureau), which was under the command of the Chief of Staff – occurred during WWI. At this time the Austro-Hungarian military intelligence service became a professional intelligence and counterintelligence organization. At the outbreak of the war, the Evidenzbureau was absorbed by the Army Higher Command (Armeeoberkommando) as its intelligence section (Nachrichtenabteilung). This organization formed the hub of all military intelligence and counterintelligence of the Dualist State during the entirety of WWI. The cryptography section(s) was (were) set up first, even as counterintelligence and analysis/evaluation functions were organizationally not separated, which, for example, went against the practices of the German military intelligence service (Nachrichtenbureau)

*Key words:*

Austro-Hungarian Monarchy ; World War I ; intelligence service ; Directorate of Military Intelligence ; Army Higher Command

0486

**Gábor VINCZE**

(ORCID) <https://orcid.org/0000-0003-1421-7457>

**Life in Prison for Doing One's Duty**

(95-118.p.)

DOI : 10.31627/RTE.XXVIII.2018.55N.95-118P

Following the conclusion of WWII, Mátyás ROSENFELD (RÁKOSI), leader of the Party of Communists in Hungary who had arrived along with the Soviet Army, announced the implementation of so-called “salami tactics” to benefit his party and the Hungarian leftwing. The point of these tactics was for the rather weak Hungarian leftwing (under the protective wing of the Soviet Army) to cut off the bourgeois forces in Hungary one at a time (like a stick of salami being sliced up). Among the initial targets of these salami tactics was the Hungarian Royal Gendarmerie, which was one of the strongest points of support for Bourgeois Hungary. The Hungarian Communists considered the Gendarmerie to be unsuited to play the role of police in their developing proletariat dictatorship. As a result, the personnel of the Hungarian Royal Gendarmerie were hounded by drastic methods, which primarily came in the form of being targeted for show trials on false pretenses, resulting in their isolation from broader society.

*Key words:*

People's Tribunal ; gendarmerie ; Party of Communists in Hungary ; show trial ; Communist takeover

